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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINARIA DEL CONSELL MUNICIPAL DE COOPERACIÓ,
PAU I SOLIDARITAT DE L’AJUNTAMENT DE SITGES 
LEGISLATURA 2019-2023

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ

Núm: 5
Caràcter: Ordinari
Data: 27.06.2022
Hora: 18.30 h
Lloc: Espai Jove

MEMBRES DEL CONSELL MUNICIPAL

ASSISTENTS:
Júlia Vigó Pascual. Regidora de Drets Socials, Ciutadania i Igualtat.
Carme Almirall Viñola. ERC.
Xavier Salmerón i Carbonell. Guanyem Sitges
Elisabeth Perez Ribas. PSC.
Carme Gasulla. CVS
Joan Parra. Amnistia Internacional
Joan Pere Guzman. SETEM Catalunya
Armand Valera. Ocularis
Fermí Sanchez Ferrer. Cap de l'Àrea 
Mireia Paretas Ojeda. Cap de Drets Civils.
Neus Palau Albalat. Tècnica Auxiliar de Drets Civils.
Teresa Pascual Puig. Secretaria Suplent.
Anna Serra Vidal. Secretaria.

EXCUSEN ASSISTÈNCIA: 
Natalia Matas. Junts per Sitges.
Anna Hernandez. Sitges Solidari.

ORDRE DEL DIA

a. Valoració de la Convocatòria de Subvencions a Projectes d’Educació per la 
Justícia Global (PEJG) 

b. Situació relativa a l’acollida de persones refugiades ucraïneses. 
c. Noves Eines: Recurs per a l’elaboració d’un plantejament estratègic sobre la 

Cooperació Sitgetana de la Diputació de Barcelona
d.  Campanya refugi del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament. 
e. Precs i preguntes.

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ:

La  Sra.  Júlia  Vigó  dona  la  benvinguda  al  Consell  Municipal  de  Cooperació  Pau  i
Solidaritat, el primer que celebrem aquest any 2022 i de manera presencial després de
la pandèmia. 
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Com a  primer  punt  de  l’ordre  del  dia,  s’aprova  l’acta  de  la  sessió  anterior  sense
modificacions.

Acte seguit es dóna la benvinguda a Amnistia Internacional Penedès que assisteix al
Consell per primera vegada. 

El Sr. Joan Parra es presenta com a representant d’Amnistia Internacional Pendès, tot
i que habitualment qui farà la representació al Consell serà l’Anna Hernández que ha
excusat  la  seva presència en aquesta ocasió.  Com a entitat  no tenen per  costum
presentar-se a subvencions dels  ajuntaments però sí  que hi  col·laboren mitjançant
organització d’esdeveniments i presentació de mocions tocant un ampli espectre de
temes relacionats amb els drets humans. 

La Sra. Júlia Vigó matissa que tot i que ja hem treballat en el passat amb Amnistia com
per exemple amb l’organització de la Lectura dels Drets Humans, està satisfeta que
formin part també del Consell Municipal de Cooperació. 

Per tal d’aclarir una mica el funcionament del nostre servei als nous membres, la Sra.
Júlia  Vigó  fa  un  breu  resum  de  l’organització  de  la  Regidoria  de  Drets  Socials
Ciutadania i Igualtat, que està formada per dos serveis, Serveis Socials i Drets Civils i
a  la  seva  vegada,  Drets  Civils  engloba  l’atenció  a  diversos  col·lectius:  dones,
especialment en situació de violència masclista, el col·lectiu LGTBIQ+, persones amb
diversitat  funcional,  persones migrades,  persones refugiades.  Som sis  persones  al
servei i treballem una mica amb tots els temes però no hi ha una tècnica especialista
en cooperació i per tant hem buscat una aliança amb el Fons Català de Cooperació
per tal que ens ajudi en certs temes. 

Punt a) Valoració de la Convocatòria de Subvencions a Projectes d’Educació per la
Justícia Global. 
La  Sra.  Júlia  Vigó  recorda  que  les  bases  de  les  subvencions  per  a  projectes
d’educació per a la justícia global es va treballar amb el Consell l’any anterior i es van
tenir en compte les esmenes que s’havien proposat per tal de poder donar cabuda a
les entitats que formen part del consell tot i que són molt heterogènies entre elles. 
També es va oferir formació i acompanyament des del Fons Català de Cooperació per
tal de pal·liar les possibles mancances tècniques d’algunes de les entitats i tot i així
només es va presentar una entitat que ni tan sols forma part del Consell Municipal de
Cooperació però que el seu projecte si que va encaixar molt bé amb les bases. A partir
d'aprenentatge i error tots hem anat aprenent i segurament ho podrem anar millorant
en noves convocatòries. 
Cal tenir en compte, segueix la Sra. Júlia Vigó, que aquesta serà la nova manera de
treballar de les administracions.

La  Sra.  Mireia  Paretas  apunta  que  les  subvencions  deixaran  de  ser  nominatives
paulatinament per passar a ser de lliure concurrència i caldrà presentar-s’hi i demanar-
les.I per això vam pensar començar amb el tema de l’educació per a la justícia global
tot  i  que  sabem  que  també  al  final  caldrà  posar-hi  també  la  part  de  cooperació
internacional. Aquest any tornarem a oferir formació i acompanyament que faci falta, i
ho farem extensiu també a altres entitats del Consell Municipal de les Persones que
puguin beneficiar-se’n. I mirarem de fomentar-les per tal que no es tornin a quedar
desertes. 
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La Sra. Júlia Vigó reforça que la concurrència competitiva cada vegada és més un
requeriment de les administracions i si ens volem emmirallar en altres ajuntaments que
ho estan fent bé caldrà que també tirem cap aquí. Sabem que estem a anys lluny
d’altres ajuntaments però poc a poc anem fent via i posant el camí per poder anar cap
allà. 

El Sr. Joan Pere Guzman en nom de Sitges Solidari llegeix un escrit explicant una
mica els motius pels quals no es van presentar a la subvenció “Pensem que no ens
surt  a compte presentar-nos a una subvenció tenint en compte la dificultat  a nivell
logístic/tècnic que demana la convocatòria i que com a entitat disposem de pocs fons
propis”. El Sr. Joan Pere Guzman també explica que va sortir negatiu en assemblea el
presentar-se a la subvenció, i que potser van ser ells que no ho van saber explicar
prou bé. 

La Sra. Júlia Vigó explica que tenint en compte precisament un dels punts que havien
aportat des de Sitges Solidari vam demanar que a les bases de les subvencions també
es posés en valor el treball voluntari com a part del capital de l’entitat especialment per
aquelles entitats petites que no disposen d’ingressos però si d’un volum de voluntariat
que cobreix moltes de les seves activitats. La decisió serà de cada entitat, obviament,
però estaria bé poder posar en valor el que ja esteu fent i només implica una mica de
posar sobre el paper amb l’ajut tècnic que faci falta. L’Albert el tècnic del Fons Català
de Cooperació està a la disposició de les entitats per tal de poder-les ajudar. L’entitat
que ho ha fet  aquest  any  també tenia  molts  dubtes  però  entre  tots  els  hem anat
resolent. Ella anima a presentar-se de nou. 

El sr. Armand Valera explica que la seva entitat està focalitzada en la formació al tercer
món i que no fan pràcticament temes de sensibilització ni educació aquí. Creu que és
un tema que cal repensar perquè les activitats que es fan no arriben més que a la
població que ja està sensibilizada. Creu que una part del focus hauria d’anar dirigit cap
a les escoles ja que és la població infantil la que es pot sensibilitzar, els adults no. Al
fer una exposció sobre drets humans i salut no hi va haver gens de quòrum fins i tot en
un entorn on hi havia gent al voltant. A l’unic lloc on li va funcionar va ser a la facultat
d’òptica. Una altra observació és que als Consells municipals no hi ha gent jove, que hi
ha un gap generacional que no s’està arribant a la població jove i cal trobar les eines i
les maneres per fer-ho. 
També explica el Sr. Armand Valera que des de St. Pere de Ribes han creat un grup
motor  per  tal  de  replantajar-se  la  sensibilització  i  de  quina  manera  arribar  a  la
població. 
També  pregunta  que  ja  que  no  s’han  gastat  els  diners  en  sensiblització  si  es
destinaran a cooperació.

La Sra. Júlia Vigó explica que estan pressupostats dins de la partida de sensiblització i
per tant quedaran per l’organització de les Jornades dels Drets Humans. Ens resulta
molt difícil per no dir impossible, repercutir-ho en partides nominatives. 

La Sra. Julia Vigó també explica que comparteix les reflexions sobre la participació,
que ens passa com ajuntament en molts temes (dona, lgtbi, persones refugiades…).
La gent que acostuma a assistir a aquest tipus d’esdeveniments ja està sensibilitzada.
Tot i que entrar a les escoles és efectiu també cal tenir en compte que són els mestres
els  que  compren  o  no  compren  l’oferta  i  tampoc  no  els  podem  sobresaturar.  És
important pensar xarxes i maneres de col·laborar entre diferents entitats i fer coses
novedoses que arribin. 
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El Sr. Joan Parra reflexiona sobre que no estem al marge de la societat, que treballem
per a que els Drets Humans arribin a tothom. Però hi ha un moviment de fons contra
els drets de les persones que ve molt de lluny. I que seria molt important oferir a les
escoles  una assignatura que fos la  lectura d’internet,  que esquivi  algoritmes i  que
aprengui a entendre les notícies falses i a no donar-los cabuda. La TV abans tenia una
línea editorial i era una veu ùnica però ara tot i que Tik Tok sembla més democràtic
també està molt manipulat. 
També diu que tot el que es veu com a oficial té el perill de resultar més avorrit de cara
la canalla i que potser és més efectiu treballar amb esplais que amb escoles. Caldrà
molta  reinvenció  i  buscar  espais  lúdics  on  poder  explicar  el  missatge,  poden  ser
concerts… 

El Sr. Joan Pere Guzman anomena la xarxa antirumors de Barcelona com a exemple
de feina.

La Sra. Júlia Vigó vol posar el to més optimista i diu que cal posar en valor l’activisme i
buscar  altaveus  eficaços  per  a  poder-los  expandir.  Qualsevol  proposta  serà
benvinguda. 

Punt b) Jornades Drets Humans Sitges 
Des de que Sitges Solidari va demanar el relleu en el tema de les Jornades Solidàries
la  Sra.  Júlia  Vigó  explica  que  es  va  buscar  la  focalització  d’aquestes  Jornades
Solidàries al voltant del dia 9 i 10 de desembre per a reivindicar les jornades com a
pròpies ja des de l’Ajuntament. La idea és encabir totes les entitats que treballen pels
drets humans d’alguna manera i donar a conèixer a la població aquestes entitats que
treballen a nivell local. Amb Sitges Solidari s’ha constituït un mini grup de treball sobre
aquest tema i convidem a totes les entitats que s’hi vulguin afegir per a treballar-hi
conjuntament. 
L’any passat ja vam iniciar el format nou que va funcionar més o menys però sempre
amb coses a millorar i aquest any volem tornar a fer un canvi d’ubicació, en aquest cas
a la Plaça de l’Ajuntament per tenir a prop l’altra biblioteca ja que són dues aliades
molt potents a l’hora d’organitzar activitats. També podem aprofitar el mercat vell que
és un altre espai interessant que li pot donar més dinamisme. 
Des de drets civils tenim material que podem aprofitar, des dels ODS fins a l’exposició
dels camps de refugiats que s’han fet per ara el dia de les persones refugiades. 

El Sr. Joan Pere Guzman valora la xarxa com a part important per trobar solucions als
problemes. 

La Sra. Carme Almirall creu que cal convidar a persones que no participen de manera
habitual  a  les  nostres  propostes  i  implicar  per  exemple  altres  departaments  de
l’Ajuntament.  Una  idea  agosarada  per  exemple  seria  demanar  la  participació  de
promoció econòmica, fent que les botigues s’impliquin amb el cartell  de la fira dels
DDHH o fins i tot posant coses a les botigues per buscar i construir un tot, com s’ha fet
amb cromos o aparadors en altres ocasions. Creu que les escoles tot i que són una
bona eina, estan molt sobreexplotades i cal també deixar-les fer la seva feina.

El Sr. Joan Parra d’Aministia Internacional Penedès explica la seva experiència amb el
Mundial de Futbol i demanant signar un compromís als equips. Es pot aplicar a castells
per la igualtat, i aprofitar també el món esportiu com ara rugby portant banderoles lgtbi
al braç. 
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El Sr. Armand Valera diu que cal aprofitar altres esdeveniments que cridin gent enlloc
de fer-ho sols i esperar cridar nosaltres la gent. Aprofitar que la gent va a la verema,
les barraques... per poder fer difusió de projectes de cooperació o del que calgui. O a
qualsevol esdeveniment lúdic. Explica que a Ribes s’han buscat els ODS en els que
coincideixen varies entitats, tot i que ell és més partidari dels Drets Humans que són
més permanents que els ODS que aniran canviant. I unir col·lectius per tal de fer la
sensibilització.  També  aprofitar  esdeveniments  que  ja  funcionen  per  presentar  les
ONGs uns minuts abans de l’acte per exemple. 

La Sra. Júlia Vigó es pregunta com plantejar-ho,  però creu que estaria bé fer una
jornada  de  presentació  de  les  entitats  que  treballen  la  cooperació  amb  la  resta
d’entitats del poble per tal que vegin coincidències i sinèrgies i puguin triar.

La Sra. Elisabeth Perez explica una experiència que s’ha fet aquest estiu conjuntament
amb Colors Sitges Link sobre cribratge per Hepatitis C. Es van posar dues taules, una
a la platja i una altra al village en plena festa. La de la platja va funcionar molt millor
que el village que la gent només pensava en el concert que estava sonant i no en
estar-se una estona fent-se la prova. 

La Sra. Júlia Vigó diu que està clar  que això serà un cas de prova-error.  Que les
entitats que han presentat projectes a Barraques els ha funcionat en algunes ocasions
i en altres no. 

El Sr. Joan Parra explica que cal valorar bé el tipus de públic abans de decidir-se a
posar la parada. També valora molt la feina que es fa des de Cine Club i la possibilitat
de  fer  un  conveni  amb  ells  ja  que  directament  ofereixen  activitats  molt
sensibilitzadores. 

El Sr. Xavi Salmerón, regidor de Cultura explica que ja hi ha un conveni fet amb el
Cine Club que els obliga a tractar temes socials. Però no obstant, també hi ha una
sobresaturació a l’àmbit audiovisual i la pandèmia ha fet força mal al cinema. La gent
s’ha acostumat molt a les plataformes d’streaming. 

El Sr. Armand Valera proposa fer un concurs de vídeo a TikTok amb la temàtica de
cooperació  o  d’igualtat  demanant  als  joves la  seva participació  i  oferint  premis  en
metàl·lic. I el mateix en un concurs de graffitti. 

La  Sra.  Júlia  Vigó  torna  a  dir  que  cal  buscar  aliats,  que  si  ho  presenta  el  propi
ajuntament  o  administració  pública  no funciona.  Caldria  buscar  la  col·laboració  de
persones ja populars a les xarxes per tal que en siguin la cara visible.

El  Sr.  Xavi  Salmerón  explica  la  seva  experiència  demanant  la  col·laboració  a
influencers sitgetans per tal de promoure l’ùs de la mascareta entre els joves durant la
pandèmia i que no hi va haver massa interès per part d’aquest col·lectiu. Cal tenir en
compte que les xarxes ofereixen un contingut molt superficial. En canvi el concurs de
graffitti si que ha funcionat en diverses ocasions, especialment durant el Festival de
Cinema. I tenim un gruix de joves que hi participen en diverses ocasions. Això sí, es fa
des de la Fundació del Festival de Cinema. La marca Ajuntament no ven entre els
joves i els cal que entri d’alguna altra manera. 

La Sra.  Júlia  Vigó proposa potser buscar  aliats de gent  ja  sensibilitzada però que
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tinguin possibilitat de fer contingut viral com ara la cançó de carnaval o demanar una
cançó  parlant  del  respecte  per  festa  major...  Potser  cal  anar  a  buscar  als  propis
col·lectius i preguntar com s’implicarien. 

El Sr. Xavi Salmerón explica que donar premis en metàl·lic per part de l’Ajuntament
ens resulta molt complicat, només ho podem fer en espècies. Però que ens resulta
més fàcil que ho facin les mateixes entitats i que ho posin com a part de la justificació
de la subvenció.

La Sra. Júlia Vigó explica que fruit de l’última demanda del Consell de demanar una
implicació a nivell de consistori en temes de cooperació s’ha demanat un suport dins el
Catàleg de Serveis que ofereix la Diputació de Barcelona per fer una diagnosi de com
estem ara i quines línies estratègiques podem seguir per anar millorant en temes de
cooperació i  que això un cop redactat  es pot  aprovar pel Consell  i  també per ple.
Consistirà  bàsicament  en  una  radiografia  de  com estem ara  mateix  en  temes  de
Cooperació i  Drets Humans i una proposta de com podem tirar endavant. I  un cop
tinguem l’aprovació formal dins del Ple ja hi haurà una aposta segura en aquest camp. 

El Sr. Joan Pere Guzman es lamenta no haver pogut fer-ho abans i poder afegir-hi
també un DAFO. 

La Sra. Mireia Paretas explica que és un recurs que està pensat per municipis més
petits de 30.000 habitants però que parlant amb la Diputació al final ens l’han fet una
mica a mida de les nostres necessitats. 

El Sr. Armand Valera demana grups de treball més àgils i que es reuneixin més cops
que el Consell de Cooperació i que augmentin els pressupostos de cooperació, ja que
els 10.000 euros de sensibilització no s’han gastat. 

La Sra. Júlia Vigó explica que tal i com estem al nostre servei no podem incrementar el
pressupost de manera dramàtica i trobar-nos desprès que no el podem executar. Vam
començar apostant per la sensibilització per anar fent prova i error però que la idea és
que la concurrència competitiva sigui per a totes les subvencions. Explica que la idea
és  fer-ho  de  manera  ordenada  per  anar-ho  ampliant  a  mesura  que  funcioni.
Treballarem per a tenir una segona línia de cooperació un cop engeguem bé amb la
línia  d’educació  per  a  la  justícia  global.  I  buscarem el  compromís  polític  d’aquest
increment a partir de la diagnosi feta per Diputació. Treballem amb la idea de tenir-ho
tant de bo abans d’acabar la legislatura l’any 2023. 
També diu que ara s’ha iniciat el grup de treball sobre les jornades de drets humans i
que convida a les altres entitats a participar-hi per tal de fer un grup de treball més
potent i poder llançar idees. Explica que al Consell de les Persones es va veure clar
que sense sinèrgies entre les entitats acabem duplicant projectes, i activitats. I que cal
aquesta manera de treballar en xarxa. També es planteja la necessitat d’organitzar una
trobada més grossa entre les entitats sitgetanes per tal que puguin conèixer-se i saber
què fa cada una. 
I finalment emplaça a una reunió la primera quinzena de juliol per tal de començar a
treballar en les jornades de Drets Humans. 

El Sr. Joan Parra explica que la propera assemblea general d’Amnistia Internacional
serà  a  Sitges  el  dia  15  d’abril  de  2023  i  demana  col·laboració  de  l’Ajuntament.
Demanen un espai ben comunicat on hi càpiguen unes 100 persones. I també que les
relacions amb els mitjans de Sitges són complicades. Que no acaben de funcionar ni a
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l’Eco ni a TV Maricel.

La Sra. Julia Vigó explica que l’Eco és un mitjà privat que decideix què vol posar i que
l’Ajuntament no hi pot incidir. No obstant també explica que ara Sitges torna a formar
part del Canal Blau i Radio Maricel també està fent una bona feina. No obstant es pot
intentar pactar amb l’Eco una columna per entitats de cooperació un cop cada dos
mesos, i que així puguin participar cada cop una de les entitats del consell. 

El Sr. Armand Valera explica que fa 4 mesos va oferir a l’eco una entrevista al cap
d’oftalmologia de St. Joan de Deu, que es va fer aquesta entrevista però que encara
no  ha  sortit  publicada.  I  també  que  ara  té  a  la  responsable  de  Salut  visual  de
Moçambic estudiant a Barcelona i que si volen parlar amb ella seria una bona ocasió. 

La Sra. Júlia Vigó demana les dades de contacte i diu que els posarà en contacte amb
Comunicació de l’Ajuntament.
La Sra. Mireia Paretas diu que preguntarà a l’Eco a veure què ha passat amb l’altra
entrevista.

El Sr. Joan Parra explica que des d’Amnistia treballen molts temes, i que estan incidint
molt en temes d’igualtat. Ofereix una exposició sobre drets de les dones. 

La Sra. Júlia Vigó li explica que si estan interessats en participar al Consell Municipal
de  les  Persones,  que  és  el  Consell  des  d’on  es  treballen  temes  d’igualtat  i  que
segurament haurem de reactivar els grups de treball. El Consell de les Persones és on
des del servei fem un rendiment de comptes de totes les activitats que fem des de la
Regidoria. 

La Sra. Mireia Paretas demana que es faci arribar la fitxa tècnica de l’exposició per tal
de valorar si  la podem situar en algun lloc ja  que els espais  públics d’exposició a
Sitges ara van molt buscats. 

El  Sr.  Joan  Parra  també  parla  de  la  necessitat  de  les  finances  ètiques  i  explica,
conjuntament amb Carme Almirall que hi ha un projecte embrionari de que l’ajuntament
de Sitges pugui tenir una part de les seves finances en una banca ètica. 

La Sra. Elisabeth Perez convida a Sitges Solidari i SETEM a parlar amb participació
per tal  d’explicar-los com funciona la nova pàgina web i  el  serveis als que podran
accedir des d’allà.

Sense cap altra aportació, s’aixeca la sessió a les 20.41 h. 

Sitges, a data de la signatura electrònica 

Vist i Plau 
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Regidoria de Drets Socials, Ciutadania i Igualtat
Servei de Drets Civils      

 
MIREIA PARETAS OJEDA                                                          JÚLIA VIGÓ PASCUAL 
Cap de Servei de Drets Civils                              Regidora de Drets Socials, Ciutadania 
                                                                                                         i Igualtat i Habitatge

8


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T10:37:38+0200
	Annexa
	Document electrònic


		2022-06-30T13:34:53+0200
	Annexa
	Signatura document


		2022-06-30T14:32:38+0200
	Annexa
	Signatura document




